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Els resultats de les eleccions ge-
nerals, celebrades el passat 23 de
juliol, no van deixar sorpreses a
Cerdanyola, Barberà ni Ripo-
llet. Com era previsible, i en sin-
tonia amb el que va passar a les
eleccions municipals del maig, el
PSC va imposar-se als tres mu-
nicipis de forma àmplia. En tots
tres casos el partit de Pedro
Sánchez va doblar en nombre de
vots el segon partit amb més
suports, que a les tres ciutats va
ser Sumar, mantenint així l’he-
gemonia socialista en aquesta
part del Vallès Occidental.

39% A CERDANYOLA
Dels tres municipis, Cerdanyola va
ser on menys suport va rebre el
PSC, però, tot i això, la victòria del
socialisme va ser contundent. Va
aconseguir un 39% dels sufragis,
és a dir, més d’11.900 vots.
Per la seva banda, Sumar es va

situar com la segona força, amb
un 18% dels suports. Mentre que
el PP va ser la tercera formació
més votada, amb un 14% dels
vots, i ERC la quarta, amb un 11%.
A continuació, Vox aconseguia el
7% dels suports, Junts el 6% i la
CUP el 2%. El PACMA i el PDe-
CAT obtenien l’1% dels vots.
Amb aquests resultats, el PSC

creixia en nombre de sufragis en
comparació amb les darreres elec-
cions generals del novembre del
2019. Aleshores els socialistes
van firmar el 25% dels vots, se-
guits d’ERC, que va obtenir un
19% dels suports. El PP, per la
seva banda, en aquell moment se
situava com la cinquena força
amb el 8% dels vots, i Vox com la
sisena amb el 6%.  Per tant, la
crescuda més gran en nombre de
vots la va viure el PSC, seguit del

PP, que pràcticament va doblar els
resultats de fa quatre anys. Men-
trestant, el partit que més va cau-
re va ser ERC, que va perdre 8
punts percentuals.

42% A BARBERÀ
A Barberà, el PSC va vèncer amb
el 42% dels suports que, dit d’u-
na altra manera, van ser més de
7.100 vots. Es tracta, doncs, d’u-
na victòria clara que perpetua la
tradició socialista del municipi.
El segon partit més votat era

Sumar, que obtenia el 18% dels
sufragis. La formació de Yolanda
Díaz, però, es va quedar a pocs
vots de diferència del PP, que va
obtenir el 16% dels suports. Vox
es va situar com la quarta força
amb el 10% dels vots i ERC com
la cinquena amb el 8%. Junts no-
més aconseguia el 3% dels vots i
el PACMA i la CUP l’1%.
Tal com va passar a Cerda-

nyola, en comparació amb els re-
sultats de fa quatre anys, el PP és

el segon partit que més va créi-
xer, després del PSC. Mentre
que la formació de Feijóo acon-
seguia set punts més, el suport al
PSC va augmentar en 15 punts.
En canvi, el que més vots va
perdre va ser ERC, amb una cai-
guda de 8 punts.

43% A RIPOLLET
El partit de Pedro Sánchez acon-
seguia a Ripollet el millor resultat
dels tres municipis: un 43% dels
suports que es van traduir en ga-
irebé 7.900 vots. De fet, es tracta
d’un dels resultats més destacats
dels socialistes a la comarca i del
millor resultat del PSC al municipi
en els darrers 15 anys.
Sumar, per la seva banda, ob-

tenia el 17% dels suports. En ter-
cera posició se situava el PP, que
aconseguia el 14% dels sufragis,
seguit de Vox, que rebia l’11% dels
vots. Mentre que els partits cata-
lans perdien força, ja que ERC se
situava en cinquena posició amb

un 8% dels vots, Junts en sisena
amb el 3% i la CUP en setè lloc,
amb un 1% dels suports. 

En comparació amb les elec-
cions generals del 2019 destaca
l’augment de suport als socialis-
tes, que aleshores rebien el 27%
dels vots, la crescuda del PP, que
aleshores era la sisena força amb
un 7% dels vots, i la pèrdua d’ERC
de 7 punts percentuals.

“OBJECTIUS COMPLERTS”
Des del PSC Vallès Occidental Sud
fan una valoració positiva dels re-
sultats. “94.950 vots han tenyit de
vermell la comarca, per tant, hem
complert amb escreix els objecti-

us que ens havíem plantejat du-
rant la campanya”, deia el primer
secretari de l’agrupació comarcal,
Paco Aranda, que revalidava el seu
càrrec com a diputat al Congrés.
“Els resultats han avalat la gran
feina feta, així que no puc fer al-
tra cosa que agrair la confiança
que ens ha donat la ciutadania del
Vallès Occidental”, afegia en
aquest sentit.

MENYS PARTICIPACIÓ
D’altra banda, un dels fets més
destacats d’aquestes eleccions
és la caiguda de la participació.
Al municipi on més va caure va
ser a Ripollet. Van votar un 11%
menys dels censats que fa qua-
tre anys, mentre que a Barberà
ho va fer un 10,7% menys del
cens i a Cerdanyola un 9,5%. En
aquest sentit, la participació més
alta va ser a Cerdanyola, on van
votar un 52% dels censats. Men-
trestant, a Barberà votava el
50% i a Ripollet el 49%.

Territori socialista
» El PSC va guanyar les eleccions generals a Cerdanyola, Barberà i Ripollet  amb uns grans resultats
» En els tres casos, els socialistes van doblar els resultats del segon partit, Sumar, i el PP va créixer

ERC va ser la gran
derrotada de la nit,
amb una pèrdua de
vots molt important

A l’esquerra, Pedro Sánchez. A la dreta, Meritxell Batet, cap de llista al Congrés per Barcelona, i Salvador Illa, primer secretari del PSC. Fotos: PSOE i ACN

Olga García
VALLÈS OCCIDENTAL
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La lupa

Recentment s’ha publicat el cens d’habitat-
ges buits a l’estat espanyol: 3,8 milions de
llars sense cap ús. La xifra ha augmentat en
gairebé mig milió d’habitatges si es compara

amb l’anterior cens del 2011. També tenim les dades
actualitzades del Consell General del Poder Judicial
quant a desnonaments el 2022: més de 40.000. Tot
i que es tracta de xifres inferiors a les del moment àl-
gid de la crisi, no deixen de ser dades rellevants, en-
cara més si tenim en compte la moratòria dels des-
nonaments de famílies vulnerables implantada pel go-
vern espanyol durant la crisi de la covid i que enca-
ra continua vigent. El vell eslògan que va sorgir arran
de la crisi del 2007 –“Com s’entén: gent sense casa i
cases sense gent?”– també segueix més vigent que mai.
Les dades dels desnonaments s’han de veure en el

context de precarietat habitacional, no només en una
xifra i un titular. Són famílies. Són veïnes. Són per-
sones que pateixen violència institucional i empre-
sarial, víctimes de males praxis i d’un sistema que ex-
pulsa la gent que no pot seguir el ritme de creixement
actual. Aquest procés d’expulsió deriva, tal com de-
mostren els estudis de l’Agència de Salut Pública de
Barcelona, en malalties associades i un nivell de sa-
lut molt inferior al de la resta de la població no afec-
tada per la precarietat habitacional. Informes que tam-
bé ha fet la Plataforma d’Afectades per la Hipoteca
(PAH) de Barcelona, on es demostra, a més, que la si-
tuació s’agreuja en casos de població nascuda a l’es-
tranger, en gent en situació de pobresa energètica, en
famílies amb baixos ingressos i en famílies mono-
marentals. Són resultats que es podrien preveure, però
la importància d’aquests estudis demostra aquesta re-
alitat, a més d’aportar mesures necessàries i urgents
per fer-hi front, més enllà de la debatuda i retallada
llei d’habitatge estatal.
Davant la situació actual, en què mitjans de co-

municació i xarxes socials permeten propagar infor-
mació de manera instantània a la població, es fa més
necessari que mai recordar i exposar la realitat en el
problema de l’habitatge i la seva cara més cruel: els des-
nonaments. Aquests, tot i les dades aquí exposades,
cada cop són més invisibilitats i apartats del debat pú-
blic, davant, per exemple, del debat de l’ocupació. Pre-
ocupa la instrumentalització, la campanya de la por i
la veu que es dona a organitzacions en funcionament
criminal que han incorporat l’ocupació d’habitatges
com un problema en l’imaginari col·lectiu. De nou, si
ens recolzem en les dades i en l’estadística oficial del
Ministeri de l’Interior, ens trobem amb xifres cada cop
més reduïdes i pràcticament irrellevants si es parla d’o-
cupació d’un habitatge particular.

I és precisament davant aquestes campanyes de de-
sinformació i de ball de xifres que, novament, són els
moviments socials els que ens aporten informació i llui-
ta pel dret a l’habitatge de forma diària. Davant de la
ineficàcia de les diferents administracions, són els
col·lectius de defensa de l’habitatge els que han anat
teixint xarxa i organitzant-se per aturar els desnona-
ments d’aquestes famílies vulnerables. Començant per
la PAH i la publicació de convocatòries de desnona-
ments, els diferents col·lectius de defensa de l’habitatge
de Barcelona s’han organitzat en un canal de difusió
de Telegram per informar dels desnonaments que cal
anar a aturar davant la porta de la família afectada.
Aquest ús de les xarxes socials permet connectar la po-

blació i convocar aquesta presencialitat, amb l’ús dels
cossos de manera pacífica i dialogant davant la violència
que representa el desnonament.
Tota aquesta informació ha estat publicada re-

centment en el mapa participatiu MapHab. Mapat-
ge de lluita per l’habitatge. Aquesta eina, que beu jus-
tament de la informació de les convocatòries dels des-
nonaments de la PAH i del canal de Telegram de tots
els moviments socials d’habitatge de Barcelona, ha per-
mès, en primer lloc, mapejar aquest fenomen a la ciu-
tat amb la recollida de dades dels darrers 7 i 5 anys
(pels casos de la PAH de Barcelona i el canal de Te-
legram, respectivament) i, en segon lloc, analitzar
aquestes dades, de les quals s’extreu que tots aquests
desnonaments han representat el 15% del total de Bar-
celona. Tot i això, es pot veure com la feina dels mo-
viments socials és ingent i se’n pot comprovar l’im-
pacte territorial a la ciutat. Una altra dada important
que es pot veure en l’eina són els grans desnonadors
dels darrers anys: la Sareb, Blackstone i Cerberus. Però
l’eina MapHabno és només de consulta, sinó que tam-
bé té un segon bloc dedicat a les alertes de desnona-
ments. Aquest mapa interactiu permet consultar
tots els desnonaments del 2023 segons resultat i pro-
pietat, però, a més, es tracta d’una eina en què els
col·lectius d’habitatge poden introduir els desnona-
ments programats i de manera automàtica es crea el
missatge de difusió per Telegram i s’actualitza el mapa
de desnonaments amb tota la informació aportada.
A més, cada cop s’hi incorpora més informació de
col·lectius de l’àrea metropolitana de Barcelona i de
la resta de Catalunya.
Veiem com, de nou, són els moviments socials i les

xarxes ciutadanes els que s’organitzen i tenen cura de
la societat, amb l’ús de la informació i del relat, però
també amb l’atenció diària i humana a les famílies, te-
nint com a base el suport mutu i l’esperança de millora.

Són els moviments socials 
els que s’organitzen i tenen 

cura de la societat

NLes millors
perles

Rep l’alta hospitalària i de seguida roba una ambulància per
tornar a casa. Ha passat a Terol, on el protagonista de la

història va aconseguir recórrer els 192 km que volia i després
va trucar a la Guàrdia Civil per dir on havia deixat el vehicle.

Durant la presentació de Gündogan, Joan Laporta va
treure un pastís amb una espelma i es va acostar a la

dona del jugador. Era el seu aniversari i el president va
voler-la sorprendre. Segur que era el somni d’aquesta noia.

Anunci exemplar de la selecció francesa de futbol: apareixen
tot de jugades increïbles que, aparentment, ha fet l’equip

masculí. Al final del vídeo, però, es descobreix que són jugades
del femení modificades amb intel·ligència artificial.

Un mag sorprèn Leo Messi (o ho intenta) a la seva
arribada a Miami. Mentre el noi va fent el seu truc,

l’estrella del futbol va dient “ja el conec...” i fins i tot
s’atreveix a revelar el secret. Carrera destrossada.

LA FOTOWimbledon

per Eduard Sala, activista de la PAH

Els desnonaments no paren, la lluita tampoc
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Mor atropellat un home 
en creuar la B-30 a Cerdanyola1

2
Tret de sortida a la Festa Major de Barberà

Detingut un conductor per atropellar tres joves
que sortien d’una discoteca de Cerdanyola

Caiguda general de la participació 
a Cerdanyola, Barberà i Ripollet aquest 23J

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Detingut un home per intentar 
robar a diversos domicilis de Ripollet
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A les xarxes

@maihaviaditque: Les meves primeres
lectures autònomes van ser amb ell. I des
d’aleshores no he parat de llegir i gaudir-ne.
Així que, Ibáñez, gràcies per fer-me jonqui.

@QuicoSalles: El TSJC avisa que la immersió
lingüística només es pot aplicar si hi ha dos
sistemes paral·lels. És demolidor contra un
sistema escolar consensuat a Catalunya.

#AtacAlCatalà

@martacava: Fascinadíssima amb la gent
baixant cap a la platja a les 12 del migdia,
en un dia d'alerta per la calor, sense res
per protegir-se del sol.

#JuliolInfernal #AdeuIbáñez

La clau

Ahores d’ara, el més pro-
bable és que sigui hiper-
conscient de l’impressio-

nant progrés recent en intel·li-
gència artificial a causa del des-
envolupament de grans models
de llenguatge com ChatGPT, d’O-
pen AI, Copilot, de Microsoft, i
Bard, de Google, i que sigui tam-
bé una mica conscient dels perills
que plantegen aquests sistemes,
que sempre tenen una resposta
per a qualsevol pregunta. Sobre
la veracitat i la moral d’aquesta
resposta, malgrat el seu to de su-
prema confiança i infal·libilitat, ja
en parlarem, si de cas, en un al-
tre moment.
A hores d’ara, hi ha armes le-

tals autònomes, és a dir, drons
que escullen l’objectiu i disparen
pel seu compte. Els hem vist ac-
tuar a la guerra d’Ucraïna, per ex-
emple. També hi ha joguines se-
xuals que comencen a fer servir
la intel·ligència artificial. En un fu-
tur no gaire llunyà, aquestes ni-
nes parlaran i podran imitar
veus, de manera que algú podrà
fabricar-se’n una que sigui i par-
li exactament com Scarlett Jo-
hansson o qualsevol altra cele-
britat que satisfaci les seves fan-
tasies sexuals.
A hores d’ara, hi ha algorismes

que discriminen des del punt de

vista de gènere o raça. Amazon,
per exemple, va reconèixer que
un algorisme intern utilitzat
per promoure els seus treballa-
dors perpetuava el biaix de la in-
dústria tecnològica contra les
dones: una universitat de dones
a la secció d’educació d’un cur-
rículum era un demèrit auto-
màtic. Per contra, la presència
de vocabulari típicament mas-
culí, com ara la paraula “ex-
ecutiu”, era un punt a favor.
No pot ser que hi hagi mà-

quines que prenguin decisions
morals ni que la majoria d’al-
gorismes amb els quals inter-
actuem diàriament tinguin bi-
aixos per motius de raça o de gè-
nere, o simplement vulguin se-
grestar la nostra atenció. El des-
envolupament de la IA no fa més
que agreujar problemes no re-
solts que fa temps que tenim so-
bre la taula. Però no ens con-
fonguem: que hi hagi màquines
que disparen soles, nines sexu-
als hiperrealistes o algorismes
discriminatoris no és una qües-
tió tecnològica, sinó humana.

Darrere de cadascuna d’a-
questes tecnologies hi ha em-
preses que han detectat algun
problema i ofereixen una so-
lució. I hi ha també uns treba-
lladors que han dissenyat
aquestes tecnologies i uns con-
sumidors que les han emprat.
A mi no em fa por ChatGPT, ni
Copilot, ni Bard ni com sigui
que es digui la pròxima tecno-
logia disruptiva que transfor-
marà la nostra manera de re-
lacionar-nos amb el món. A mi
el que em fa por és un sistema
que prioritza el creixement
il·limitat per damunt dels drets
laborals i del benestar de les
persones.
I és per això que cada vega-

da que algú es pregunta si po-
dria quedar-se sense feina per
culpa de ChatGPT, jo em pre-
gunto si no som més a prop
d’assolir la jornada laboral de
quatre dies. ChatGPT farà el
que nosaltres decidim què fem.
Per això a mi el que em fa por,
més que la intel·ligència artifi-
cial, és l’estupidesa humana.

Fo
to

: P
ex

el
s

Estupidesa humana
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

El 24è Fantosfreak, el Festival 
de Curts Fantàstics i Freaks de 
Cerdanyola, ha tancat una nova
edició amb èxit. Ha estrenat la
pantalla més gran de la història
del festival i diferents concerts i
espectacles. A més, ha projectat

films d’arreu del món.
pàgina 6Fantosfreak

El Departament de Territori de 
la Generalitat ha anunciat que
Barberà tindrà un nou enllaç
amb l’AP-7 que permetrà
descongestionar la ciutat i

també el que es coneix com el
Nus del Vallès, on conflueixen
l’AP-7, la B-30, la C-58 i l’N-150.

pàgina 10Generalitat

La ripolletenca Carme Aldana
moria el maig amb la seva
exposició fotogràfica sobre 
el personal sanitari a mitges.
L’Agrupació Foto-Cine

Cerdanyola-Ripollet, però,
s’encarregava d’acabar-la i
d’inaugurar-la aquest juliol. 

pàgina 11AFOCER
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Tanca amb èxit una nova
edició del Fantosfreak

CINEMA4El 24è Fantosfreak, el
Festival Internacional de Curt-
metratges Fantàstics i Freaks de
Cerdanyola, ha tancat una nova
edició amb èxit. Començava el 17
de juliol i s’acabava el dia 21, des-
prés d’haver projectat  40 curts, 15
dels quals provenien de països
com els Estats Units, Islàndia, Ar-
gentina o Colòmbia. També hi va
haver dues obres locals. 
Els tres films amb millor va-

loració van ser We Forgot About
The Zombies, Heleno i Phonora-
ma. Així ho va decidir el jurat, en
una edició marcada per la gran
afluència de públic i per l’aposta
per estrenar la pantalla més gran
de la història del Fantosfreak,
que ja és tot un referent de curts
a nivell estatal. Entre les novetats
d’enguany també destaquen els
espectacles i els concerts fets
abans de les projeccions. 

Nou pas en el contenciós
administratiu del Direccional
URBANISME4El procés judi-
cial que REFEM i ADENC, les
entitats contràries al Centre Di-
reccional, obrien fa mesos per
aturar la creació d’aquest ma-
crobarri tal com està previst,
avança amb novetats. El 12 de ju-
liol els pèrits de les dues asso-
ciacions compareixien a la Sala
del Contenciós del Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya
per presentar els informes que
carreguen contra el projecte. 

El jutge va acceptar aquests
documents i, per tant, els tindrà
en compte a l’hora de dictar una
sentència ferma en relació amb el
desenvolupament del Centre Di-
reccional.  En concret, els infor-
mes tenen a veure amb temes de
medi ambient, salut i habitatge,
ja que alerten que tirar endavant
el macrobarri suposaria un aug-
ment destacat de població i un
risc davant la previsió que es
construeixi sobre l’antic abocador.

SOCIETAT4Cerdanyola és el
municipi català amb una taxa de
natalitat més baixa. Així ho mos-
tra el darrer informe sobre la fe-
cunditat de l’Institut Nacional
d’Estadística (INE). Aquest do-
cument indica que a la ciutat la
mitjana se situa en un 0,99 i que,
per tant, no arriba ni a un fill per
dona. És una dada per sota de la
mitjana estatal, que està en 1,19
fills per dona.  
Segons Pau Miret, investiga-

dor del Centre d’Estudis Demo-
gràfics, es tracta d’una xifra “pre-
ocupant” perquè “Catalunya és un
dels territoris amb la fecunditat
més baixa del món”. “Indica que
les coses no van gaire bé”, asse-
gura en declaracions a Línia Va-
llès. L’investigador atribueix
aquest número tan baix de fills per
dona a dos factors: el primer,  la
tardana emancipació dels joves i,
el segon, la precarietat laboral. Tot
i ser dos factors que, en general,
es donen arreu, a Cerdanyola
s’accentuarien més per l’elevada
presència de jovent que hi viu,
atret per la UAB, i també perquè

“falten pisos per a tota la gent que
vol viure i estudiar a la ciutat”, de-
talla Miret. “Aquesta manca d’es-
tabilitat, de bones rendes i de
transició cap al món adult té un
efecte directe en el retard de la fe-
cunditat”, afegeix l’investigador.
Si comparem el cas de Cer-

danyola amb la resta de l’Estat, la
ciutat ocupa la desena posició
del rànquing de municipis espa-
nyols amb menys fills per dona.
En aquest sentit, cal tenir en

compte que Espanya té la segona
taxa de natalitat més baixa d’Eu-
ropa. “Tot plegat són dades que
ens haurien de fer reflexionar i
que responen a l’augment de pa-
relles sense fills i a la caiguda dels
naixements”, diu Miret. A Cer-
danyola, el nombre de naixe-
ments anuals arribava l’any pas-
sat a una de les xifres més baixes
de la seva història, 334. La xifra
més baixa es registrava el 2019
amb 324 naixements.

La mitjana de fills per dona a Cerdanyola és de 0,99. Foto: Arxiu

Cerdanyola, la ciutat catalana
amb menys fills per dona

Història | El barri del Montflorit celebra 100 anys
El Montflorit, un dels barris més nous de Cerdanyola, format per cases i

pisos baixos, ha  fet 100 anys. Aquest aniversari se celebrava en el marc de
la seva Festa Major, amb la inauguració d’una pedra commemorativa.
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Aquest reportatge té més
de 1.500 paraules. To-
tes, absolutament to-
tes, es podrien gastar ci-

tant, una per una, les festes tradi-
cionals i populars que hi ha als 36
municipis de l’àrea metropolitana
de Barcelona, i encara faltaria es-
pai. Des de la Mercè fins a la Fe-
ria de Abril. Des de les Festes de
Maig de Badalona fins a la Set-
mana Santa a l’Hospitalet. Des de
les festes alternatives de Sants
fins a Sant Xibeco, al barri de la
Prosperitat. La metròpoli és ter-
ritori de festes populars i tradi-
cionals. Això sí, moltes d’elles són
inventades o reinventades. 

QÜESTIÓ DE CONCEPTES
Què entenem per festa? El debat
és llarg. “La festa és un element es-
sencial per al manteniment de
qualsevol societat”, afirma l’in-
vestigador del departament d’An-
tropologia de la Universitat de Bar-
celona, Oriol Pascual. Encara es
mostra més contundent l’antro-
pòleg Manuel Delgado quan as-
senyala que “una societat sense
festa no existeix”. Tant per a un
com per a l’altre, les festes són el
trencament del calendari i de l’or-
dre establert. “És un parèntesi o
una alteració del temps ordinari
que, paradoxalment, ajuda a fer
que tot reneixi”, apunta Pascual.
Les festes poden instituciona-

litzar-se, com en el cas de les festes
majors. Segons el que escriu l’his-
toriador Carles Santacana en el seu
article Les festes Majors a l’Hos-
pitalet: barris Centre i Sant Josep,
aquesta mena de celebracions
“converteixen en ritus molts dels
valors socials establerts”. Segons
l’expert, són un “fenomen complex”
que té una dimensió religiosa, una
vinculació amb el marc natural, una
dimensió comunitària i un aspec-
te de rauxa. “La majoria de les fes-
tes populars sorgeixen als anys
70 i són relectures de festes de l’Es-
glésia”, afegeix Delgado. 

ORIGEN REMOT 
D’on venen les nombroses festes
que inunden el territori? Com
molts altres elements, cal remun-
tar-se al trànsit de la societat me-
dieval cap a la societat moderna,
entorn del segle XVI. El cas més clar
el trobem en les festes de Sant Roc,
que se celebren el 16 d’agost a di-
versos llocs de Catalunya. A l’Hos-
pitalet, tot i que van de capa cai-
guda, tenen lloc als barris Centre i
Sant Josep, mentre que a Barcelona
se celebren al Gòtic. Santacana
afirma que la primera referència
que tenim de la festivitat a l’Hos-
pitalet data del 1587. A Barcelona,
aquesta festa s’ha celebrat ininter-
rompudament des del 1589.  
El motiu de la coincidència és

la pesta. A la segona meitat del se-
gle XVI, els dos indrets van regis-
trar una vintena d’avisos de contagi
i la població va encomanar-se al
sant perquè la protegís. En parau-
les de Santacana, va ser la mane-
ra, a través de la festa, que va tro-
bar l’Església de “legitimar-se com
a instància ideològicament hege-
mònica” en un moment de crisi.

Segons Pascual, a les societats
preindustrials la festa significava
la fi d’un cicle i el començament
d’un altre, el que anomenem “ri-
tual de pas”. Això lligaria amb les
festes de Sant Roc, però també
amb la Festa de Maig de Bada-
lona, que té els seus orígens al se-
gle XVII. Aquesta festivitat, que
se celebra el 10 de maig en honor
a Sant Anastasi, va ser impulsa-
da pels pescadors de la ciutat per
demanar al sant bon temps quan
sortien al mar.

LA FESTA D’UNA NOVA CLASSE
Amb el permís del Carnaval de
Barcelona, del qual hi ha registres
des del 1333, al territori metro-
polità moltes festes es detecten al
segle XVI per primera vegada.
Amb tot, aquelles celebracions
no s’assemblaven gaire a les ac-
tuals. “La majoria d’expressions
que avui anomenem tradicions
neixen al segle XIX”, explica Pas-
cual. Va ser amb l’auge de la bur-
gesia que els ajuntaments van
començar a celebrar els seus pro-

pis esdeveniments. “És en aquest
punt on s’exalten nous trets i ex-
pressions festives que encaixen
amb una nova concepció de la so-
cietat, fins al punt de fer oblidar o
fer caure en declivi altres expres-
sions festives”, detalla aquest an-
tropòleg. Les festes, per tant, van
agafar un caire nacionalista i ale-
gre que no havien tingut de ma-
nera tan evident fins aleshores.
Això explica per què “moltes pa-
trones i sants de ciutats i pobles
són a l’hivern, però les festes ma-

jors, com que és més còmode, es
fan coincidir amb l’estiu”, afirma
Pascual. A Barcelona, per exem-
ple, la patrona principal és Santa
Eulàlia, però la festa major es va
establir per la Mercè.
L’evolució de la Festa de Pri-

mavera de Badalona és una mica
diferent. La celebració va viure un
declivi a finals del segle XIX i va ser
l’historiador Josep Maria Cuyàs
qui es va proposar, el 1940, de re-
vifar-la amb la cremada del Di-
moni. Sens dubte, tot un èxit. 

El correfoc va ser una festa inventada després de la dictadura prenent elements tradicionals com a referent. Foto: Miquel Coll Molas/Ajuntament de Barcelona

Si citéssim les festes que se celebren als municipis de l’àrea metropolitana 
de Barcelona, començaríem i no acabaríem. Tot i que és sabut que aquesta 
és una regió amb moltes celebracions populars i tradicionals, el cert és que
sovint se’n desconeixen els orígens i la seva evolució al llarg dels segles. 

Un territori de festes
(re)inventades
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n Les dades més recents del consis-
tori de Barcelona assenyalen que el
15,7% de la població participa sovint
en actes tradicionals o populars
col·lectius, i que un 34,6% ho fa de
tant en tant. Als barris de rendes bai-
xes i mitjanes, els participants en fes-
tes populars de manera recurrent són
el 16,5%, mentre que als indrets ben-
estants la xifra baixa fins a l’11,8%.

Sigui com sigui, hi ha veus que
consideren que les festes populars,
tal com les hem entès fins ara, es tro-
ben en un punt crític. L’antropòleg
Oriol Pascual es mostra contundent

quan afirma que la “globalització i el
capitalisme” han provocat la “mer-
cantilització” de la festa. Segons el
seu punt de vista, la festa s’ha conver-
tit en “un objecte de consum” i ara to-
tes les festes són “pràcticament iguals
en estructura i funcionament”. Alho-
ra, Pascual considera que, ara que les
festivitats han perdut “el seu sentit
estrictament religiós”, estan “aparei-
xent teories i especulacions que re-
clamen uns suposats orígens pagans
o precristians” de les celebracions.
“Aquest fet, força en consonància
amb l’auge de les noves espirituali-
tats i el boomdel que s’ha anomenat
New Age, fa que la festa hagi perdut
el sentit comunitari”, afegeix. 

Per a l’antropòleg Pep Fornés,
avui dia hi ha un procés de “festivalit-
zació” que desemboca en una socie-
tat que pot gaudir de “festa controla-
da i en bars durant tot l'any”. “Ara l'oci
es reparteix per tota la ciutat i el mer-
cat domina la festa”, critica. “S'ha pac-
tat amb els lobbies i la gent ha perdut
el control de la festa”, lamenta.  És
això mateix el que porta Pascual a
afirmar que, “tot i que pot sonar força
essencialista”, la festa “es dissol en
tant que es dissol la identitat local o
d'un barri per passar a formar part
d’un tot homogeni”. 

En gran part, els seus arguments
tenen a veure amb la idea esgrimida
per l’antropòleg Manuel Delgado,
que considera que, des de la transició
postfranquista, les celebracions po-
pulars han quedat cooptades per les
administracions. “La diferència entre
una festa i una revolta és difusa”, diu
per afegir que “quan el carrer s’omple
no es pot controlar, perquè la gent va
a la seva”. Això no agrada al poder,
que ha intentat intervenir en el fet
festiu. Malgrat tot, i segons Delgado,
“intentar que la festa canviï és embal-
samar-la”. Tot això ens porta a pre-
guntar-nos si estem vivint el final de
les festes tal com les hem entès fins
ara o no. El temps ho dirà. 

Final de festa?

“OFEC FESTIU”
Amb el franquisme, tot el pan-
orama de festes va canviar. Segons
apunta la investigadora Maria
Julia Cassani en la seva tesina Cor-
refocs de Barcelona: perspectiva
i gestió d’una recent tradició in-
ventada, “la cultura catalana va
ser reclosa als àmbits privats de la
societat”. Per a l’antropòleg i ac-
tivista cultural Pep Fornés, “el
franquisme va condicionar mol-
tes festes, i les que se celebraven
eren amb l’aval de la Falange”. “Hi
havia un ofec festiu i a la gent dels
barris no se li permetia fer les fes-
tes com abans”, relata.
En una línia una mica diferent,

Delgado afirma que la dictadura
es va centrar més a perseguir la
dissidència política que no pas a
tallar la festa. Per a Pascual, la dic-
tadura va entendre a la perfecció
que no podia evitar les celebra-
cions. “Domesticar les expres-
sions festivopopulars significava
domesticar la gent i convertir la
festa en una nineta de porcellana”,
afirma. De fet, Delgado i la inves-
tigadora Sandra Anitua, en un re-
cent article publicat amb el títol de
Guerra de Gegants en contextos
urbans, apunten que “l’ocupació
de Barcelona per les tropes de
Franco el 1939 va implicar la re-
cuperació exaltada de la majoria

dels elements de la cultura tradi-
cional catalana i la seva posada al
servei del nacionalcatolicisme”.
El cert és que durant aquesta

època es van permetre mostres
culturals com les sardanes o els
castells. També és veritat que les
festivitats religioses eren les que el
règim mirava amb més bons ulls.
A l’Hospitalet, per exemple, el
mossèn Busquets, en una intel·li-
gent jugada que va comptar amb
el suport de les autoritats, va
crear la Procesión de los Pasos del
barri de la Torrassa l’any 1941, la
qual es va suprimir el 1967. “Es
tractava d’atacar frontalment l’i-
deari anarquista pel flanc de la re-
ligiositat, intentant assegurar la
resposta popular a partir de mo-
bilitzar una mena de manifestació
cultural ben arrelada entre la po-
blació immigrada”, explica Clara
Carme Parramon, del Centre d’Es-
tudis de l’Hospitalet, al seu article
Setmanes Santes d’inspiració an-
dalusa a l’Hospitalet. 

TORNA LA DIVERSIÓ
Sigui com sigui, amb el final de la
dictadura va produir-se una eclo-
sió de les festes populars i tradi-
cionals a Catalunya. Fornés va
participar d’aquell moment i ex-
plica que “als 80 es van reinven-
tar les festes”. “Érem joves i ens

Les primeres festes
documentades al
territori metropolità
tenen a veure amb 
la religió i sovint
s’encomanen a sants
per demanar que
s’acabin les malalties

emmirallàvem en allò que ens
havien explicat els avis republicans
i en les festes de barri de les quals
ens parlaven”, recorda. Delgado i
Anitua coincideixen en aquesta
idea quan afirmen que a les aca-
balles del franquisme i els inicis de
la transició es va produir, a Bar-
celona, “un moviment de recupe-
ració festiva del carrer per part dels
moviments veïnals”.
El cas més clar d’aquesta re-

invenció van ser els correfocs.
“Les festes de la Mercè són una in-
venció que va acompanyada dels
correfocs, que més tard es van imi-
tar a tot el país”, diu Fornés. De fet,
Cassani apunta que “el correfoc
com a element de la cultura cata-
lana va ser introduït per l’admi-
nistració” a partir dels balls de dia-
bles i les festivitats del Corpus.
Alhora, en aquells anys, a

l’Hospitalet va néixer, de la mà
d’un grup d’andalusos, la Cofra-
día 15+1, que es va convertir en
una processó laica que es des-
marcava de l’Església i aglutinava,
de nou, els migrants, en aquest cas
de l’època del desarrollismo. De
fet, actualment aquesta celebració
encara convoca els nouvinguts, ara
llatinoamericans.
Per altra banda, hi ha festes que

no es van poder recuperar del tot.
N’és exemple el Carnaval de Bar-

celona, que des del segle XVIII
gaudia d’una gran esplendor i era
una festa associada al descontrol.
“Qualsevol carnaval que se cele-
brava a Barcelona tenia unes altes
cotes de violència”, diu Pascual,
que recorda la dita “per carnaval
tot s’hi val”. Ja durant el fran-
quisme, tal com explica Fornés,
aquest carnaval es va prohibir, a di-
ferència d’altres que sí que es van
continuar fent. I, ja en democràcia,
van ser les noves autoritats les que
van intentar controlar-lo. Fornés,
en un extens estudi sobre les fes-
tes de Gràcia, recorda que el 1980
les autoritats barcelonines adver-
tien el següent: “Queda termi-
nantemente prohibida la presen-
cia en las calles de la ciudad de
grupos o comparsas, así como la
utilización de máscaras o caretas
fuera de los actos oficiales”.
La relació entre poder i festes

sempre ha estat difícil. El mateix
Delgado afirma que amb la tran-
sició “hi va haver una pugna entre
ajuntaments que volien governar
la festa i els veïns que volien auto-
governar-la”. Una pugna que sovint
encara batega.

Van ser els moviments
veïnals dels barris 
els que van recuperar 
i reinventar les festes 
i les tradicions que 
havien estat prohibides
durant la dictadura
franquista

"La globalització i el capitalisme han provocat la
mercantilització de la festa. Ara pràcticament totes les

festes són iguals en estructura i funcionament”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Un nou enllaç a l’AP-7
descongestionarà Barberà

CARRETERES4El punt on con-
flueixen l’AP-7, la B-30, la C-58 i
l’N-150, a l’altura de Barberà, es
coneix com el Nus del Vallès per-
què, de forma recurrent, hi ha
congestions. Però ara la ciutat
comptarà amb un nou enllaç a
l’AP-7 que permetrà als veïns del
municipi accedir més de pressa a
aquesta via i, a la vegada, des-
congestionar aquest tram que, se-
gons la consellera de Territori, Es-
ter Capella, “és el principal nus
viari de Catalunya”.
En aquest sentit, el passat 12

de juliol Capella visitava Barberà
per presentar el projecte del nou

enllaç, que s’inclou en el paquet
d’obres de millora a la xarxa vià-
ria catalana. La consellera expli-
cava que el projecte inclou estu-
dis de trànsit i d’impacte am-
biental, on es valorarà la viabilitat
de tirar endavant un eix per a la
mobilitat a peu o en bicicleta que
connecti Barberà i Cerdanyola.
Per la seva banda, l’alcalde, Xa-

vier Garcés, es mostrava satisfet
amb la proposta i assegurava que
“aquest nou enllaç suposarà que
el 80% de circulació de vehicles
que ara mateix bloqueja els ac-
cessos i provoca retencions molt
importants al municipi, s’elimini”.

MOBILITAT4El Ministeri de
Transports, Mobilitat i Agenda Ur-
bana anunciava el 7 de juliol la li-
citació de la redacció de l’estudi in-
formatiu per a la connexió ferro-
viària de les línies de Rodalies R4
i R12, que passen per ciutats com
Barberà, Cerdanyola, Sabadell i
Terrassa, amb l’R7 i l’R8, que ar-
riben a ciutats com Mollet i Gra-
nollers. Per tant, es tracta de la
unió amb tren del Vallès Occi-
dental i el Vallès Oriental, una de-
manda llargament reivindicada a
les dues comarques, ja que les con-
nexions actuals en transport pú-
blic són pràcticament inexistents.
El temps de redacció d’aquest

estudi és de dos anys i mig i cos-
tarà gairebé 910.000 euros. El do-
cument buscarà totes les solucions
possibles per entrellaçar la xarxa
ferroviària actual i crear una nova
connexió de Rodalies, i proposa-
rà la millor de les solucions per a
ser executada. L’actuació està
emmarcada dins del Pla de Ro-
dalies de Catalunya 2020-2030 i
també respon als objectius de
l’Estratègia de Mobilitat Sosteni-

ble, Segura i Connectada 2030,
que busquen donar resposta a les
necessitats de mobilitat quoti-
diana dels ciutadans a través del
transport sostenible.
Segons Marc Relats, delegat al

Vallès de l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic
(PTP), tot plegat es tracta d’una
“molt bona notícia”. “Hi ha mol-
ta demanda de transport públic en
aquesta zona”, detalla. “L’única

cosa que no acabem d’entendre és
per què cal tant de temps per fer
aquest estudi”, afegeix. Tot i això,
Relats reconeix que es tracta d’un
projecte “d’una complexitat molt
important” i, en aquest sentit,
assegura que “en un mínim de 10
anys no estarà fet”. “A més, sabem
que hi ha la possibilitat que no s’a-
cabi tirant endavant, perquè lici-
tar l’estudi informatiu no és una
garantia de res”, conclou.

S’estudia la connexió de l’R4 i l’R12 amb l’R7 i l’R8. Foto: Albert Segura/ACN

Primer pas per a la connexió
en tren amb el Vallès Oriental

Presentació del projecte, amb la consellera Capella. Foto: Ajuntament

Barris | La Romànica, el millor barri de Catalunya
El programa de TV3 ‘Tot es mou’ ha escollit el barri de la Romànica com el
millor de tot Catalunya. Amb el 54% dels vots, va guanyar els altres dos
barris finalistes: Bellvitge, de l’Hospitalet, i el Serrallo, de Tarragona.
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La despesa municipal en 
sous creix gairebé un 50%

POLÍTICA4La despesa municipal
en sous augmentarà un 47,5%, és
a dir, més de 108.000 euros. En
concret, passa de 228.446 a
336.888 euros. Així ho decidia el
ple extraordinari d’aprovació de la
nova organització i despesa dels
electes i dels partits, que se cele-
brava l’11 de juliol.
Fins ara, hi havia 6 regidors

amb dedicació i, amb aquesta
modificació, passen a haver-n’hi
9. A més, les indemnitzacions
per assistència als plens també pu-
gen un 33%, de 300 a 400 euros.
El que també augmenta destaca-
dament és el sou del nou alcalde
socialista, Luís Tirado. En concret,

creix un 30% en comparació amb
el sou de l’anterior batlle, José Ma-
ria Osuna. Així doncs, ara Tirado
cobrarà 63.888 euros bruts l’any,
mentre Osuna en cobrava 49.000.
Aquest va ser un dels punts

que més polèmica va aixecar al
ple, ja que tota l’oposició es va
mostrar en contra d’aquest aug-
ment del sou. “Està en la mitjana
de sous del voltant”, deia Tirado
en la seva defensa. En aquest
sentit, cal recordar que el sou
d’Osuna era un dels més baixos de
la història del municipi. Segons Ti-
rado, el que cobrava l’exalcalde
“estava al nivell d’un poble de
10.000 habitants”.

SOCIETAT4La pandèmia va mar-
car un abans i un després i, entre
altres coses, va esbiaixar la visió
que la població tenia de la sanitat
pública. Segons explica la comis-
sària d’exposicions de l’Agrupació
Foto-Cine Cerdanyola-Ripollet
(AFOCER), Glòria Molina, així ho
percebia la Carme Aldana, ripo-
lletenca i sòcia de l’entitat. “Per
això, va proposar-nos fer una ex-
posició per mostrar la part més
humana de la sanitat”, recorda
Molina. “Però enmig del projec-
te li van detectar càncer i el 20 de
maig ens va deixar”, afegeix.
La malaltia va obligar a Alda-

na a reenfocar l’exposició, do-
nant-li un toc molt més personal.
Va decidir fer retrats del personal
que l’atenia a l’Hospital Clínic de
Barcelona i, a la vegada, fotos del
que veia des de la seva habitació.
“Amb aquest nou punt de vista, la
Carme volia reivindicar que els sa-
nitaris també són persones, més
enllà d’un col·lectiu”, diu Molina.
Ara bé, el càncer li va impedir aca-
bar el seu projecte. “Va estar fins
a l’últim dia gestionant l’exposició

i fent coses en relació amb el
projecte, però entre alguns com-
panys la vam haver d’acabar per
ella, seguint les instruccions que
va deixar”, recorda la comissària.
El passat 8 de juliol s’inaugu-

rava l’exposició d’Aldana a la Sala
d’Art del Centre Cultural, sota el
nom Escala 5, planta 4. “Va ser
molt dur emocionalment perquè
era una persona molt vinculada al
teixit cultural de Ripollet i molt
implicada amb AFOCER”, asse-
gura Molina. En concret, Aldana
estava vinculada a l’entitat des del

2015 i, segons la comissària, des-
tacava per fer fotos “molt bo-
nes”. “Era una persona molt cu-
riosa i la fotografia era la seva ma-
nera de plasmar-ho”, explica.
La comissària també avança

que la idea és portar l’exposició a
altres llocs com l’Hospital Clínic.
A la vegada explica que aquesta
aposta és fruit del gir que darre-
rament ha fet l’entitat. “Cada ve-
gada fem més fotografia social i la
portem fora de Ripollet i Cerda-
nyola, a espais com la UAB, pre-
sons o països com Mèxic”, diu.

Moment de la inauguració de l'exposició. Foto: Joan Vera

Exercint la passió per la
fotografia fins a l’últim dia

Ple extraordinari de l’11 de juliol. Foto: Ajuntament

Equipaments |Aturat el projecte del nou pavelló
La Junta de Govern ha anul·lat el concurs per a la redacció del projecte del 

nou pavelló, ja que fer obres al solar escollit podria afectar les aigües freàtiques i
l’abastament de pous propers. La intenció és licitar-lo de nou en un altre espai.
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Esports Futbol | Definit el cos tècnic d’Oliver Ballabriga al Cerdanyola FC 
Oliver Ballabriga, artífex de la permanència a 2a RFEF del Cerdanyola FC, ja té el seu equip de treball per al

curs 2023-2024. Jorge Freixes (RCD Espanyol) serà el seu ajudant, Raúl López és el nou fisioterapeuta,
Òscar Martínez continua com a tècnic de porters i Jaume Figuerola repetirà com a analista i scouting. 

A Jan Estruch li encanten els ca-
mions i els cotxes, els macarrons
amb formatge i endinsar-se en els
contes que li explica la mare,
Aida Nebot (Esplugues de Llo-
bregat, 1988), jugadora del CB
Roser, que li està muntant una bi-
blioteca infantil. “És un nen molt
feliç, rialler i empàtic que està des-
cobrint i coneixent les seves emo-
cions i, com a pares, l’acompa-
nyem perquè les pugui expres-
sar”, comparteix l’espluguenca.
Després de la final de la Final

a Quatre de Manresa contra el
CEEB Tordera Uni Girona, en
Jan estava trist perquè la capi-
tana, Serena Mirat, s’havia reti-
rat coixa. I s’hi va acostar: “Sere,
estàs bé?”. “Mama, mama… La
Sere ha jugat! Ja no té mal!”, va
celebrar el nen a la fase d’ascens
a Lliga Femenina 2, a Granada.
Es nota que Nebot és, com a

mínim, igual de bona mare que
de bona mestra. A l’Escola del
Parc, del Prat de Llobregat, trac-
ta d’arribar tant a qui està mo-
tivat com a qui ho està menys, i
de ser fidel a una premissa:
“T’has d’adaptar als infants i als
seus interessos i necessitats”.
S’exigeix molt i s’endú molta

feina a casa, al barri de la Sagre-
ra, i pateix quan l’alumnat no pas-
sa una bona època o no ha pogut
ajudar-lo a expressar com se sent.
Sovint es qüestiona si ho està fent
bé com a mare i professora, i el
seu entorn, que sap que fa el que
pot, li demana que agafi una
mica d’aire. El curs 2022-2023 ha

treballat amb 10 infants amb
trastorns de l’espectre de l’autis-
me (TEA), amb un mètode “visual
i experimental” i activitats com
penjar o plegar la roba o parar
taula, i amb material de fusta.
Quan m’explica que no va po-

der superar primer de Batxillerat,
em pregunto quin professorat va
tenir perquè no tragués el seu
potencial. Nebot va canviar el seu
camí i, a l’Escola Pia Sarrià i amb
el grau mitjà de Conducció d’Ac-
tivitats Fisicoesportives en el Medi
Natural, va recuperar l’alegria, i
durant molts anys va treballar
com a monitora de colònies.
Amb el temps, va estudiar el

grau superior en Tècnic d’Edu-
cació Infantil (TEI) a l’IES Can
Vilumara, de l’Hospitalet, i, des-
prés de superar la PAU, va ater-
rar a Cerdanyola, a la UAB Bar-
celona, on estudiaria el grau
d’Educació Primària, que conti-
nuaria a la Ramon Llull. L’últim
any triaria la Menció en Atenció
a la Diversitat i Educació Inclu-
siva. A Petit Aloma, una llar
d’infants de Nou Barris, es va es-
trenar com a tutora d’un grup de
18 nens i nenes d’un any.

SEGURETAT I CONFIANÇA
Sempre li han encantat els in-
fants i es deixa l’ànima per aju-
dar-los a arribar allà on vulgu-
in amb més seguretat i confian-
ça, i perquè “mai ningú els digui
que no poden fer una cosa”.
“Quan vaig conèixer una juga-
dora amb una germana que veia
el món de manera diferent, vaig
tenir molt clar que volia fer
educació especial per acompa-
nyar a aquests infants i potenciar
les seves capacitats”, afegeix.

Nebot és el viu retrat de l’Eloi,
el seu tutor al cicle mitjà i a qui
mai oblidarà: “Sempre tenia un
somriure i sabia escoltar-te i tro-
bar i potenciar els teus interessos.
Lluitava perquè mai ens donés-
sim per vençuts”. I sempre té pre-
sent la Mariona, la seva tutora del
Treball de Fi de Grau (TFG), a qui
va conèixer en un moment com-
plicat, quan una professora li
havia dit que no servia com a
mestra: “Des del primer mo-
ment vam connectar moltíssim i
em va donar suport perquè po-
tenciés el que més m’agrada, l’e-
ducació especial”. A la seva in-
vestigació, titulada El mètode
TEACCH: una eina d’aprenen-
tatge inclusiva?, Nebot defensa
que no només és una eina per a
l’alumnat TEA, sinó per a qual-
sevol, perquè “és molt vivencial”.
Ja fa 30 anys que va anotar

les seves primeres cistelles a la

Penya Barcelonista la Palma,
de la Palma de Cervelló, on ha
viscut quasi tota la vida i on va
jugar fins a mini. “Per precisar-
te on i quan he competit neces-
sito consultar un llibre. Dei-
xa’m un moment…”, demana. I
al cap d’uns segons, a l’altra
banda del telèfon, se sent com
fulleja les pàgines. “Mare meva,
què petitoneta era aquí… Aquest
és un regal que em van fer els pa-
res, el Rafa i l’Eva, pel meu 30è
aniversari. És ple d’imatges, re-
talls i textos de la meva trajec-
tòria esportiva… És molt bonic,
eh!”, descriu, orgullosa.
Al Vilabàsquet Viladecans ha

viscut tres etapes: la primera, de
preinfantil fins a primer any de ca-
det, i les altres com a sènior. Amb
el CB Cornellà jugaria el campio-
nat d’Espanya cadet i júnior, i de-
butaria a Copa Catalunya, a més
de ser ajudant a l’infantil femení.

Al Basket Almeda va ser segona de
Toni Pallé. També ha competit
amb el Club Bàsquet Santfeli-
uenc i el primer any com a Barça
CBS, i al Joventut Esportiva Ter-
rassa (JET) va ser clau perquè l’e-
quip disputés la seva primera Fi-
nal a Quatre de Copa Catalunya.
L’espluguenca va aterrar al

CB Roser l’estiu de 2017, després
del seu últim capítol a Vilade-
cans. Li encantava el joc i el que
transmetia al camp l’equip ei-
xamplenc, on tenia una amiga,
Elena González, amb qui havia
coincidit en unes colònies. Un
cop dins, va descobrir “el gran ni-
vell humà hi ha al CB Roser”.
El segon curs va comentar-los

que volia quedar-se embarassada,
i l’equip ho va entendre i el coor-
dinador, Chema Puyal, li va oferir,
i Nebot ho va acceptar, fer-li fitxa
igualment perquè pogués estar
amb el grup encara que no jugu-
és. “Em va assegurar que tenia les
portes obertes si volia tornar a
competir”, recorda l’entrevista-
da, que anava als matxs de casa i
a alguns de fora, i al cap de tres
mesos de tenir el Jan, ja va co-
mençar a entrenar amb l’equip.
L’entitat també entén que,

amb 35 anys, Nebot es plantegi
tornar a ser mare i la fórmula po-
dria repetir-se. Per una part, l’en-
trevistada s’acomiadaria del bàs-
quet per dedicar-li més temps a la
família, i per l’altra, necessita els
moments de desconnexió que li re-
gala l’esport de la seva vida.
“Aquesta ha estat una tempo-

rada increïble i és impressionant
haver-la pogut compartir amb un
equip així i que el petitó pogués
veure’m jugar a Granada”, con-
fessa, emocionada, Nebot.

Toni Delgado
CERDANYOLA

AidaNebot et potencia
» L’exalumna de la UAB Barcelona és mestra de l’Escola El Parc, del Prat, i mare del petit Jan 

» “Realment t’has d'adaptar als infants i als seus interessos i necessitats”, defensa l’espluguenca

L’alegria de Jan Estruch i Aida Nebot, fill i mare. Foto: David Estruch
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L’assaig de Michela Murgia és tota una
provocació. Un text ple d’ironia sobre la
perillosa propagació dels populismes a
les nostres societats. Mercè Arànega es
posa a la pell d’aquesta escriptora i acti-
vista italiana per convertir-se en la pro-
tagonista d’un monòleg que denuncia
l’actual onada de feixisme.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Instruccions per fer-se feixista
Michela Murgia

Rauw Alejandro està disposat a ser un dels
artistes més escoltats aquest estiu amb
el seu nou àlbum, Playa Saturno. El single
que va estrenar com a avançament del
disc és Baby hello, amb l’exitós productor
Bizarrap, però l’àlbum també inclou una
sorprenent col·laboració amb Miguel
Bosé, Si te pegas. No hi ha, en canvi, cap
cançó amb la seva parella, Rosalía.

Música

Arriba la pel·lícula més esperada de l’es-
tiu, després d’una promoció inigualable.
En aquest film de Greta Gerwig, la famosa
nina Barbie abandona Barbieland (on té
una vida perfecta) per anar al món real.
En Ken, com no podia ser d’una altra ma-
nera, decideix acompanyar-la. Però quan
el CEO de Mattel descobreixi que s’han es-
capat, intentarà retornar-los a la caixa.

Pelis i sèries

Barbie
Greta Gerwig

Playa Saturno
Rauw Alejandro

Els infants de la guerra
De la Guerra Civil Espanyola se n’han fet moltes exposi-

cions, pel·lícules, sèries, obres de teatre i tota mena de mos-
tres artístiques. Però cap com la que ha estrenat aquest ju-
liol l’Arxiu Històric de Barcelona, que porta per títol L’Arxiu

en guerra. La Casa de l’Ardiaca i la Sala de Lectura per a In-
fants durant la Guerra Civil. En aquesta exposició es poden
veure els dibuixos que van fer centenars de nens i nenes

barcelonins durant els primers mesos de la guerra. La mos-
tra està comissariada per l’historiador Daniel Venteo i la bi-
bliotecària Maria Messeguer, que va descobrir els dibuixos.

A N N A  B A R R A C H I N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Bibiana i la Belonísia són dues ger-
manes que viuen a Água Negra, una plan-
tació del nord-oest del Brasil. Quan són
petites descobreixen una maleta sota el
llit de la seva àvia amb un ganivet esmolat
a dins. Aquesta troballa els canvia la
vida per sempre i des de llavors es veuen
obligades a no separar-se l’una de l’altra
i a mimetitzar-se fins a fer-se indistingibles.

Llibres

Arada torta
Itamar Vieira Junior

|Venba
Aviat arribarà Venba, el joc de cuina en què et posaràs a la pell d’una família de

l’Índia que es muda al Canadà als 80. Per a PC, PS5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Amb només divuit anys, Anna Barrachina (Sitges,
1955) va entrar a formar a part de la cèlebre com-
panyia de teatre La Cubana, i el seu idil·li amb la

interpretació no s’ha acabat mai. En aquests
prop de quaranta anys de trajectòria, l’actriu ha
estat una cara habitual a TV3 i ha entrat a les llars
catalanes amb sèries com Ventdelplà o Merlí. Fa

vuit mesos, però, li van detectar càncer de pulmó
i va deixar temporalment el teatre. Aleshores no
ho va explicar, però s’ha animat a fer-ho en una
entrevista al diari Ara publicada aquest mes de
juliol, ara que ja està recuperada. De fet, no no-
més ja ha superat la malaltia, sinó que fins i tot

ha tornat als escenaris. Des del passat 28 de juny
i fins al 27 de juliol protagonitza Nessun dorma,
d’Eu Manzanares, a la Sala Beckett de Barcelona.
El públic i la professió han celebrat la seva recu-

peració i reincorporació a la feina.

Famosos

Ser una actriu de renom a Catalunya
Ha fet cinema, televisió i teatre des dels divuit anys

Explicar que ha superat un càncer de pulmó
Aquesta greu malaltia la va portar a deixar el teatre i ara hi ha tornat

Onada de missatges d’afecte i respecte 
Ha rebut moltes mostres de suport de companys i espectadors

Viuen línia
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MANTENIMENT

Els filtres d’aire d’alt rendiment poden contribuir a millorar 
la qualitat de l’aire a l’interior de les llars i dels edificis  

CORTINES

FILTRES

PLANTES

E S T I L S  D E  V I D A

i LLAR
La qualitat de l’aire interior és molt important per a la salut. De
fet, amb l’experiència de la pandèmia hem pogut comprovar
com n’és de rellevant ventilar les cases. Però els virus no són l’ú-
nic problema, ni tampoc n’hi ha prou d’obrir de tant en tant les
finestres. La renovació de l’aire interior va molt més enllà i és
clau per mantenir les condicions òptimes als habitatges, a les
oficines i, en general, als edificis d’ús públic. 
Evidentment, ventilar amb regularitat és el primer pas per

evitar la concentració tant de virus com de partícules fines,
àcars, floridura, pol·len, gasos tòxics, compostos orgànics... Però
també és vital netejar i mantenir adequadament els sistemes de
calefacció, ventilació i aire condicionat.  
Si fem servir molt l’aparell d’aire condicionat i ventilem poc,

per estalviar energia, la millor opció és comptar amb filtres d’a-
ire d’alt rendiment, que ajudin a millorar la qualitat de l’aire. Si,
en canvi, optem per obrir les finestres molt sovint, cal fer servir
cortines per evitar que els contaminants externs entrin a l’inte-
rior. I si teniu dubtes, especialment en el cas dels edificis, el mi-
llor és fer proves de control de qualitat.  

L’aire interior, commés renovatmillor

Els aparells d’aire condicionat són una gran font de pols 
i de contaminació interior: cal netejar-los i mantenir-los  

Les claus

Una bona manera d’evitar pols, fum, pol·len o al·lèrgens és fer
servir cortines o algun tipus de filtre quan obrim les finestres 

Les plantes d’interior, com ara les palmeres, l’àloe o les
falgueres, absorbeixen contaminants i netegen l’aire  
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